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ntr-o excelentă emisiune a Eugeniei 
Vodă - toate emisiunile sale sunt ex-

celente, dar aceasta avea și o aură princiară, 
interlocutor fiind soția fostului rege al 
României, Ana - invitata face o afirmație cu 
valoare de postulat: „Munca te face liber”. 

Munca și, aș adăuga eu, dragostea de Dumnezeu. Tinerii 
noștri de azi, marea lor parte, din păcate, consideră munca o 
înjosire a studiilor lor, atunci când ea este făcută dincolo de 
pregătirea lor profesională. Că pregătirea lor, chiar susținută 
de diplomă, este precară, pentru dânșii contează mai puțin. 
Am amintit de Dumnezeu, dorind să conștientizez cititorul 
tânăr că, dacă cea mai înaltă datorie a noastră, mai înaltă și 
decât morala, și decât adevărul, și decât frumusețea, este să 
transsubstanțiem materia pe care ne-a încredințat-o Dumne-
zeu și s-o facem duh, ei bine, această faptă a noastră nu se 
poate împlini decât prin muncă.

Un jurnalist suduit de mulți, pe nedrept, Sabin Gher-
man pe numele său, a încercat un răspuns la întrebarea „de 
ce în Ardeal și Banat se spune «spor la lucru» şi dincolo 
de Carpaţi «serviciu uşor»”? La ardeleni şi bănăţeni, atâţia 
câţi au mai rămas, era o ruşine să primeşti pomană. Baronul 
Brukenthal, când ajuta nevoiaşii, îi punea să cosească în aer, în  
Piaţa Mare din Sibiu - tocmai ca să nu creadă că li se cuvine 
ceva fără muncă. Și în acele regiuni bat cerşetorii pe la poartă, 
dar nu cer direct pâine şi slănină, ci întreabă dacă n-ai de  
tăiat lemne sau de strâns fânul. Cer de muncă... În 1928,  
Transilvania şi Banatul contribuiau cu 86% la bugetul naţional, 
Regatul şi Moldova cu 14%. Acestea sunt cifre concrete, date 
istorice. Desigur, România acelor vremi era în faliment, tre- 
buia să se dezvolte şi e normal ca fratele care are să dea celui 
care n-are. Dar banii ardelenilor şi bănăţenilor n-au ajuns la 
moldoveanul simplu şi nici la regăţeanul simplu, ci la găştile 
de politicieni de-acolo. Şi Moldova tot nu s-a dezvoltat, Re-
gatul iarăşi nu, dar banii s-au dus. Nimic nou sub soare...

Suntem un popor creștin și trebuie să înțelegem – și 
înțelegând noi, cei maturi, să facem să înțeleagă și copiii 
noștri – că cea mai mare valoare a creștinului nu e virtutea 
sa, ci munca lui de-a preschimba lenea și de a o face virtute.

Prof. dr. Ana-Maria COTOȘPAN

Ana
Principesă de Bourbon-Parma

)

)

, , ,



2

TOPRAISAR

Pagină realizată de Diana MIHAI

Atragerea fondurilor de la Uniunea Europeană 
este una dintre prioritățile

primarului Stelian Gheorghe

Constanța

eşi au fost realizate mai 
multe investiţii, în ultimii 

ani, la Topraisar, autorităţile locale 
doresc să continue pe aceeaşi li-
nie, sperând să aducă în comună 
cât mai mulţi bani. Astfel, piori-
tatea principală a administraţiei 
locale o reprezintă reabilitarea  
infrastructurii rutiere, asta după  
ce drumurile au fost pietruite şi 
asfaltate şi cu bani de la bugetul 
local.

„Pentru următorii ani, ne 
dorim să facem o analiză a tuturor 
drumurilor din Topraisar. Trebuie 
să identificăm unde este nevoie de 
intervenţie de urgenţă, să urmărim 
ce drumuri trebuie reparate sau 
chiar modernizate. Este un obiec- 
tiv principal pe care îl avem în 
momentul de faţă“, a declarat 
Stelian Gheorghe, primarul co-
munei Topraisar. Reprezentanţii 
autorităţilor locale mai au în vedere 
alte investiţii, chiar şi în domeniul 
educaţiei şi sportului. Mai precis, 
tot cu bani structurali, se doreşte 

construcţia unei săli de sport în 
care să se practice mişcare în cele 
mai bune condiţii. Tot vis-a-vis 
de această ramură, se plănuieşte 
amenajarea unui stadion de fotbal, 
care lipseşte la ora actuală, deşi 
edilul susţine că există mulţi băieţi 
talentaţi în comună.

„Eu sunt adeptul accesării 
sumelor comunitare, aşa că 
pregătim deja noi proiecte. Ne 
dorim să accesăm fonduri euro-
pene pentru o sală de sport la Li-
ceul Tehnologic. Sunt fonduri pe 
această axă, iar noi nu avem în To-
praisar o sală de sport. În acelaşi 

n alt proiect care se află în atenţia 
administraţiei locale vizează des-

chiderea unei pieţe agroalimentare în locali-
tatea Topraisar. În acest loc, producătorii lo-
cali de legume ar urma să îşi comercializeze 
propriile produse. Pentru ca ei să obţină o 
tarabă, vor trebui să plătească o taxă modică 
către administraţia locală. 

Viitoarea clădire în care va funcţiona 
piaţa agroalimentară reprezintă o investiţie 
de la bugetul local de aproximativ 200.000 
de euro. 

Şeful administraţiei a precizat că, 
momentan, se lucrează la documentaţie, ur-
mând ca, în următoarele luni, autorităţile lo-
cale să demareze achiziţia publică.

timp, pregătim un alt proiect pen-
tru accesarea unor alte fonduri eu-
ropene pentru drumuri. Comuna 
Topraisar este mare, deci avem 
nevoie de mulţi bani pentru a re-
abilita toate drumurile, iar banii 
europeni sunt cea mai bună soluţie 
pentru că ne oferă posibilitatea 
să facem economii la bugetul lo-
cal, iar cu acei bani să facem alte 
investiţii pentru cetăţeni”, susţine 
primarul Stelian Gheorghe.

Pe de altă parte, în dome-
niul sportiv, primarul spune că 
are în vedere şi amenajarea unui 
stadion de fotbal în apropierea 
parcului, deoarece tinerii talentaţi 
de mişcare doresc o asemenea 
investiţie.

PIAȚĂ AGROALIMENTARĂ

D

U
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FÂRLIUG
„Așa cum ne gospodărim noi curțile, așa se gospodărește 

și domnul primar de sat, ca de curtea lui!”

ISTORIE - ARHEOLOGIE

A

N

Cum este corect ?

L

Caraș-Severin

e îndreptăm din nou spre Fârliug, comună 
aflată în iubitul Banat de munte. Locu-

rile din împrejurimea sa emană liniște, parcă totul 
se odihnește aici. Avem impresia că ne aflăm pe un 
tărâm asupra căruia o aură diferită se întinde, un loc 
asupra căruia Dumnezeu a avut nesfârșită tihnă să-l 
zămislească. Și într-adevăr, în comuna în care am 
poposit totul are ritmul său, până și suspinele frun-
zelor mișcate de vânt par să fie în concordanță cu 
cele ale animalelor și păsărilor.

Iar noi, încercând să păstrăm ritmul pe care 
l-am întâlnit, ne potolim starea de neastâmpăr și 
căutăm săteni ai acestei comune cu care  timpul  încă 
mai are nesfârșită răbdare, așa cum al nostru Marin 
Preda afirma în deschiderea celui mai cunoscut ro-
man al său, Moromeții. Astfel, am avut plăcerea să 
colindăm așa cum se cuvine ulițele Fârliugului și am 
întâlnit localnici primitori, ospitalieri cu care comu-
nicarea ne-a fost fără rezerve. 

Poposind la ușile a două doamne a căror etate 
transmitea înțelepciune de la primele vorbe am în-
ceput o discuție despre traiul lor acolo.  În ograda lor 
se resimțea inima satului, parcă ceva pompa energie 
spre exterior. Ambele doamne au dorit să rămână 
sub anonimat.  Una dintre ele afirmând cu voce 
tăinuită atunci când a fost întrebată despre culorile și 
vechimea contrințelor: „Contrințele sunt vechi, cred 
că de pe vremea interbelicului, poate românești, 
poate  le-am luat din cultura germană. Dar ce 

contează la ele nu e vremea lor, ci cum a trecut vre-
mea și ele nu. ” Și așa discuția noastră s-a mutat la 
vremea de acum, și la cum percep dânsele prezentul, 
situația satului și modul în care sunt gestionate toate 
problemele de  către administrația aleasă.

 Fără alte întrebări una dintre doamne a și 
cutezat să își spună gândurile: „La câte vremuri am 
trecut și am răzbit, mai rămâne să mai trăiesc și să 
mă bucur și de cea de acum. Schimbări multe am 
întâmpinat în sat, dar dacă e să spun ceva despre 
noi acum e că avem o gospodărire așa cum ne-am 
dorit. Așa cum ne gospodărim noi curțile, cu grijă, 
că-i locul nostru drag, așa se gospodărește și dom-
nul primar de sat, ca de curtea lui. ” Probabil aceste 
vorbe sunt o oglindire asupra a ceea ce locuitorii 
Fârliugului au reușit să perceapă despre primarul lor 
și în același timp reprezintă și așteptările lor despre 
cum ar vrea ca administrația locală să își facă treaba 
în continuare.

Cealaltă bătrână a satului a ținut să spună 
puține, dar cu însemnătate mare: „Bucuroasă tare de 
domn primar! Vrednic de noi. ” Vorbe care ne fac să 
ne gândim că primarul ales e pe sufletul locuitorilor 
pe care îi slujește.

Iar noi, nu putem decât să mai zăbovim câ- 
teva clipe pe meleagurile acestea pline de cumpătare  
și să sperăm că ograda Fârliugului va fi condusă  
de un primar care o va face și mai primitoare decât 
este.

 tunci când vorbim despre comuna Fârliug
 este demnă de amintit și valoarea arheologică 
pe care aceasta o are. Atât pentru locuitorii comunei, 
cât și pentru cei din afara ei. Acest aspect este unul 
foarte important, întrucât se referă la trecutul poporu-
lui român. Astfel, azi  vom preciza satul Duleu (co-
muna Fârliug) în care au fost consemnate  și sistema-
tizate de către Sabin Adrian Luca următoarele locații 
cu valoare istorică și arheologică:

1. Punctul Codru sau Otcosu. Punctul se află 
pe un deal parţial împădurit, situat la 4 km sud de 
sat. De aici provin un topor din piatră şlefuit şi per-
forat şi un „phallus” din piatră. Aici s-au descoperit 
morminte, sugerând prezenţa unei necropole greu de 
atribuit cronologic şi cultural. 

2. Punctul Dâmpul din Sat. În intravilanul 
localităţii este semnalată o aşezare din epoca bron-
zului. În această locație O. Bozu aminteşte o aşezare 
dacică.

vând în vedere utilizarea greșită a diferi-
telor cuvinte și construcții din limba 

română se întrezărește o necesitate în a lămuri o 
serie de greșeli frecvente pe care vorbitorii acestei 
limbi le fac. De această dată ne îndreptăm atenția 
asupra cuvintelor „decât” și „doar”.

Multe persoane consideră că folosirea lui 
„doar” și a lui „decât” este la libera alegere a vor-
bitorului. Nimic mai fals; Folosirea acestor cuvinte 
depinde de contextul în care sunt utilizae. Conform 
DOOM 2 pentru aceste cuvinte există următoarele 
contexte posibile:

decât – se folosește ori ca termen de 
comparație, ori în construcțiile negative

doar – se folosește în structurile afirmative
Exemple:  1. Nu am decât  10 lei. / Mircea 

e mai înalt decât Alin. (Nu am doar 10 lei.-greșit)
2. Am doar 10 lei. (Am decât 10 lei. -greșit)

A

Fârliugul de altădată Rubrica școlii

 Pagină realizată de Alexandra BOICU
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NICOLAE BALCESCU

Viorel BĂLAN - Primar al comunei Nicolae Bălcescu

Lucrările de modernizare 
continuă la Nicolae Bălcescu

A

„Mulțumesc din suflet tuturor locuitorilor comunei 
pentru susținerea acordată în ultimii ani!”

Constanța

)

usţinerea activităţilor artistice a fost întotdeauna 
una dintre priorităţile primarului Viorel Bălan. Prin 

funcţia pe care o deţine, pe latura de proiecte sociale şi cul-
turale, edilul sprijină în continuare ansamblul de dansuri 
populare „Plaiul Dobrogean” şi ansamblul coral „Angeli”, 
care aduc bucurii locuitorilor comunei cu fiecare ocazie. 
Fapt dovedit şi prin mesajele de laudă şi mulţumire scrise 
de concetăţeni pe pagina de Facebook a primarului, care 
îi apreciază pozitiv iniţiativele şi implicarea acestuia în di-
verse proiecte culturale şi nu numai. Şeful administraţiei lo-
cale a fost felicitat şi de către profesorul Bogdan Oprea, co-
ordonator artistic al corului de copii „Angeli”. Sunt mândru 
de evoluţia frumoasă a corului de copii „Angeli” al comu- 
nei Nicolae Bălcescu. Bravo, copii! Şi vă mulţumesc că vă 
dedicaţi timpul pentru a construi spectacole şi amintiri fru- 
moase ale copilăriei. Mulţumesc, domnule primar Viorel 
Bălan, pentru că aveţi încredere în acest proiect şi că 
demonstraţi că faptele primează în susţinerea reală a co-
piilor comunei!, a transmis public domnul Bogdan Oancea.

flat la cârma administraţiei locale din co-
muna Nicolae Bălcescu de mulţi ani, prima-

rul Viorel Bălan nu uită că datorită oamenilor satului 
ocupă această poziţie, fapt pentru care 
a ţinut să le mulţumească, prin interme-
diul jurnalului nostru, pentru sprijinul şi 
înţelegerea de care au dat dovadă de-a 
lungul activităţii sale în fruntea primăriei. 
„Mulţumesc din suflet tuturor locuito-
rilor comunei Nicolae Bălcescu pentru 
susţinerea acordată în ultimii ani. Mă 
responsabilizează şi mai mult pentru a-mi 
face datoria faţă de cetăţenii comunei  
noastre. O reţetă a succesului este dacă 
eşti aproape de cetăţean şi de nevoile lui şi încerci să-i 
împlineşti cât mai multe dintre problemele cu care se 
confruntă. Vreau să las în urma mea fapte. E mai bine 
ca oamenii să vadă proiecte realizate decât promisi-

uni neîmplinite. Eu am un program, sunt născut în 
această localitate, am crescut şi voi îmbătrâni aici. 
Ceea ce simt eu că e nevoie pentru Nicolae Bălcescu, 

simt şi cetăţenii. Este o comuniune în-
tre primar şi cetăţeni în a pune în apli-
care proiectele pe care le avem. Ideile, 
opiniile tuturor locuitorilor sunt impor-
tante şi le vom lua în considerare, anali-
zându-le cu atenţie. Vom încerca să le 
punem în practică pentru prosperitatea 
comunităţii noastre. Toată echipa mea 
va asigura o totală implicare în activi-
tatea administrativă autorităţii locale, 
modernă şi cu obiective ambiţioase. Vă 

mulțumesc că aţi avut încredere în mine când m-aţi 
ales în fruntea comunei şi vă doresc tuturor ce este 
mai bun!”, le transmite concetăţenilor săi domnul pri-
mar Viorel Bălan.

n comuna Nicolae Bălcescu lucrările 
continuă în ritm susţinut. Administraţia 

locală a obţinut finanţare guvernamentală 
pentru lucrările de la reţeaua de canalizare în 
localităţile Dorobanţu şi Nicolae Bălcescu, 
dar şi pentru construcţia unei staţii de epurare. 
Investiţia se ridică la aproximativ cinci milioane 
de lei, iar lucrurile sunt în linie dreaptă, spune 
primarul Viorel Bălan. „Proiectul de canalizare 
este primordial, acesta a fost aprobat la Minis- 
terul Dezvoltării Regionale şi Administraţiei 
Publice, iar lucrările vor fi începute în toamnă, 
după derularea tuturor etapelor”. Potrivit aces-
tuia, pe lângă investiţiile în infrastructură, în 
comună s-a finalizat şi reabilitarea bisericii din 
satul Dorobanţu, care poartă hramul Sfinţilor 
împăraţi Constantin şi Elena. Domnul pri-
mar spune că nu a uitat nici de proiectul care 
vizează construirea unui centru social destinat 
copiilor din familii nevoiaşe, centru care va 
purta numele Sfântului Pantelimon  şi care a 
fost derulat cu bani de la bugetul local şi cu 
fonduri de la diverşi sponsori, care „sperăm 
să fie gata până la toamnă. În ce priveşte dot-
area centrului, a fost depusă documentaţia la 
o firmă de consultanţă şi sperăm să se facă cu 
bani din fonduri europene. Este un proiect de 
suflet pentru noi”. 

Î

Edilul comunei, felicitat pentru 
susținerea proiectelor artistice locale
S

Pagină realizată de Diana MIHAI
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Dragi locuitori ai comunei Zam
Iată-ne ajunși în luna care marchează, popular, primul pas spre anotimpul toamnei. E luna  

care găzduiește a treia sărbătoare, ca importanță, a ortodoxiei, după Paști și Crăciun: Adormirea Maicii 
Domnului, adică trecerea la cele veșnice a Maicii Născătoare a lui Iisus.

Vă adresez deci, la această mare sărbătoare, dumneavoastră, tuturor locuitorilor comunei, urarea 
sinceră de a avea pace în case, sănătate și viață lungă. Fie ca Maica Născătoare a Lui Iisus să ne vegheze 
pe noi și pe copiii noștri. Sorin NISTOR - Primar al comunei Zam

Î

Ne-am interesat
pentru dumneavoastră

În atenția sătenilor noștri

E
De la 1 august 2016, 

TVA-ul este 9%

Hunedoara

n drumurile noastre de la începuturile lunii au-
gust, am poposit și la Direcțiile Agricole din 

județele unde „Micul jurnal al primăriilor” este prezent 
și unde, prin conținutul său, stârnește un interes real 
din partea cititorilor. Astfel, ne-am interesat de prețul 
cerealelor pe piața internă în prima jumătate a acestei 
luni. Iată-le:

Prețul grâului de panificație:
Regiune Preț lei/tonă Preț euro/tonă
Banat  553,71  124,30
Muntenia 601,89  135,12
Oltenia  627,06  140,77
Port Constanța 
(FOB –  Free On Board)        171,28 dolari/tonă

Prețul porumbului:
Regiune Preț lei/tonă Preț euro/tonă
Banat  650,00  145,63
Muntenia 750,92  168,57
Oltenia  592,88  133,09
 
Prețul grâului furaj:
Regiune Preț lei/tonă Preț euro/tonă
Banat   –  –
Muntenia 591,65  132,82
Oltenia  581,34  130,50

 Rubrică coordonată de
 Ionela Flavia FANU

bine să știți că, pentru livrările de 
îngrășăminte și pesticide utilizate în 

agricultură, semințe și alte produse agricole des-
tinate însămânțării sau plantării, precum și pentru 
prestările de servicii specifice sectorului agricol, 
de la începutul acestei luni, TVA-ul este de 9%.

                                                            R

 Așa cum v-am obișnuit, publicăm și în acest 
număr de revistă calendarul ortodox al lunii viitoare.

                                                                         R
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„ Mai tot timpul avem de realizat ceva pentru viitor”
Marinel Dorel JURJESCU - Primar al comunei Șiștarovăț

PRIMA MONOGRAFIE A ȘIȘTAROVĂȚULUI
n urma discuției cu dom-
nul primar al comunei 

Șiștarovăț, am urmat invitația dom-
niei sale participând la prezentarea 
primei monografii a localității.  
Biserica, locul bine ales pentru 
prezentarea cărții, s-a dovedit a fi 
neîncăpătoare. În cadrul lansării 
monografiei, domnul Prof. Dr. 
Stelian-Ioan Boia, autorul cărții, 
a insistat asupra câtorva dintre 
personalitățile consemnate în 
monografie, precum: Sever Bocu 
și Ioan Suciu. În același timp, 
domnul profesor Stelian Boia a 
ținut să precizeze că această carte 
a apărut ca o necesitate de a oferi 
identitate localității, iar el, fiind fiu 

iștarovăț în plinul zilei. Comună a cărei frumusețe naturală trebuie admirată neapărat în plenitu-
dinea luminii soarelui pentru a nu rata niciun aspect al său care ar putea fi umbrit de întuneric.  

Ziua de 15 iulie 2016,  în comuna  Șiștarovăț din județul Arad a reprezentat o zi cu dublă  însemnătate pen- 
tru cetățenii săi. În primul rând, siștărovițenii au sărbătorit ruga comunei lor, de Hramul Bisericii - Ador-
mirea Maicii Domnului și în al doilea rând, au avut parte de lansarea primei monografii a comunei lor. 
Ambele evenimente au avut loc cu ajutorul administrației locale și sprijinul direct al primarului  Marinel 
Dorel Jurjescu, căruia ne-am permis să îi răpim câteva minute din programul său foarte încărcat.

Domnule primar, aș dori să ne în- 
cepem discuția  cu  lansarea monogra-
fiei comunei Șiștarovăț. Ce anume repre- 
zintă ea pentru comună?

Împreună cu domnul profesor doc-
tor Stelian Boia, una din valorile comu-
nei, am reușit ca astăzi, de Hramul Bi-
sericii - Adormirea Maicii Domnului, să 
prezentăm atât pentru locuitorii comunei 
Șiștarovăț, cât și pentru oaspeții noștri 
această monografie  care reprezintă o viziune asupra 
întregii comune de la cele mai vechi timpuri ale sale. 
Monografia s-a realizat după mult timp, cu efortul 
considerabil al autorului.

Dacă am adus discuția despre Hramul Bi-
sericii, ne puteți spune ce anume a organizat 
administrația locală pentru locuitorii comunei și 
care este programul rugii Șiștărovițene?

Noi împreună cu Centrul Cultural al Con-
siliului Județean Arad am organizat Ruga șiș-
tărovițenilor. După cum bine știți ruga reprezintă 
înainte de orice reîntâlnirea cu cei dragi. În acest 

an ruga va începe la ora 18:00, iar des-
chiderea va fi „instrumentată” de către 
profesoara Fluieraș de la liceul „Atanasie 
Marinescu”. Ca artiști invitați îi avem 
pe Carmen Popovici, una din valorile 
de pe Valea Mureșului, acompaniată de 
orchestră.

Domnule primar, sunteți la al pa-
trulea mandat, au mai rămas proiecte de 
îndeplinit la cât de multe ați făcut pen-

tru comuna dumneavoastră?
Mai tot timpul avem de realizat câte ceva 

pentru viitor. Avem unele investiții posibile în zonă, 
însă acestea nu se pot demara din cauza infrastruc-
turii. Spre exemplu este drumul 609A care nu este 
reabilitat pentru a se face turismul în zonă așa cum 
ar trebui, însă noi am demarat anumite proiecte pen-
tru a se remedia problemele din această perspectivă.

Vă dorim succes, domnule primar și să ne 
vedem cu bine.

Și eu vă mulțumesc pentru prezență, 
domnișoară Alexandra.

al localității Șiștarovăț, s-a simțit 
îndatorat față de locul său natal 
să ofere această unitate și identi-
tate comunei, chiar dacă munca 
pe care a depus-o nu a fost una 
ușoară și existând lucruri care mai 
pot fi adăugate. Cu această ocazie 
a precizat dorința sa de a realiza o a 
doua ediție  revizuită și completată 
a monografiei comunei Șiștarovăț.

Unul din lucrurile demne 
de menționat este reprezentat de 
observația domnului primar  asupra 
trecutului, prezentului și viitoru-
lui: „Oricine, din orice vreme, a 
simțit și simte cu dulce nostalgie 
anii copilăriei, ai adolescenței, 

locul unde a văzut pentru prima 
dată lumina zilei, mândria și bucu-
ria de a fi șiștărovițean.”

Cu ce am rămas din această 
experiență într-o localitate frumoa-
să, atât prin locurile sale, cât și 
prin oamenii ei este dorința de a fi 
parte din istorie, ceea ce reprezintă 
un lucru mare. Fiecare locuitor al 
Șiștarovățului își are contribuția sa 
în bunul mers al locului, așa cum 
au avut-o bunii și străbunii aces-
tora. Prin urmare, șiștărovițenii au 
motiv de sărbătoare, oameni har-
nici, mândri de istoria lor care se 
îndreaptă cu siguranță spre un vii-
tor mai bun.

)

,, ,

 Pagină realizată de Alexandra BOICU

Arad

Ș
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CRUCEA

Gheorghe FRIGIOI - Primar al comunei Crucea

Edilul Gheorghe Frigioi, supărat datorită penelor 
de curent din comună

„Orice greutate, oricât ar fi de mare, doar împreună 
o putem depăși!!”

A

L

Constanța

ocuitorii comunei Crucea s-au confruntat cu mari probleme la alimentarea cu energie electrică, care 
a ajuns să se întrerupă şi de 30 de ori pe zi. Administraţia locală a făcut sesizări la compania care 

furnizează curentul electric, însă reprezentanţii acesteia au dat vina pe păsările care stau pe fire, spunând că 
nu pot preîntâmpina astfel de situaţii. „Este absurd! Aceste întreruperi au loc de vreo trei luni încoace. Se 
întâmplă foarte des în ultima perioadă, însă. Durează câte 5-10 secunde şi iar se ia curentul. Cred că avem 
şi 30 de întreruperi de energie electrică pe oră. Dimineaţa este cel mai rău. Când suntem la birouri, se sting 
calculatoarele întruna. Oamenii vin şi reclamă căderile repetate de energie electrică la primărie, dar noi 
nu avem cum să îi ajutăm”, spune primarul Gheorghe Frigioi, precizând că este solidar cu consătenii săi, 
înţelegându-le mâhnirea, el însuşi trecând prin aceste probleme repetate.

Domnule primar, iată-vă din nou la lucru. 
Cum v-aţi intrat în ritm în gestionarea activităţii de 
la Primărie?

Nu a fost nevoie să ne adaptăm, pentru că în 
cazul nostru, după alegeri, s-a schim-
bat doar viceprimarul. Este un băiat 
tânăr care manifestă dorinţa de a face 
multe lucruri bune pentru comunitate 
şi colaborăm foarte bine.

Cu ce proiecte vă ocupaţi 
acum, în perioada de vară?

Finalizăm grădiniţa. Construc-
ţia, mobilierul, tot ce înseamnă locaţia 
este finalizată, iar acum se lucrează la 
partea exterioară, la împrejmuire, la locuri de joacă 
pentru copii şi toate celelalte, astfel încât bucuria să 
fie pe măsura dorinţei noastre şi a obiectivului real-
izat pentru aceşti preşcolari.

Care este năzuinţa dumneavoastră pe care 
doriţi să o împliniţi cât mai curând şi vă apasă?

Bătăi de cap ne dau cele patru alimentări cu 
apă pe care le dorim finalizate, şi ne-am zbătut ani 
mulţi să putem implementa acele proiecte. Sunt re-
alizate două dintre alimentările cu apă din statele 
Gălbiori şi Stupina în proporţie de peste 85%, iar 
celelalte sunt undeva la aproape 50%. Noi spunem 
că nu va mai fi o bătaie de cap, ci o realizare de care 
să se bucure beneficiarii.

Cu ce probleme vin locuitorii comunei să se 
plângă la dumneavoastră?

flat la al cincilea mandat, primarul comunei Crucea, Gheorghe Frigioi, spune că va face tot ce 
este necesar pentru comunitate, pentru implementarea cu succes a proiectelor, pe care le doreşte 

finalizate cât mai curând.

În fiecare zi discutăm cu oamenii, probleme 
sunt mereu, mai ales în această perioadă când tre-
buie să intervenim la cazuri de incendii de vegetaţie. 
Dar, începând de la 1 iunie, avem o formaţie militară 

de pompieri care au de intervenit şi la 
trei-patru incendii pe zi, în perioada 
aceasta de căldură. La noi nu a plouat 
de două luni de zile.

Deci va fi greu şi pentru 
agricultură…

Da, foarte greu va fi. Ne confrun- 
tăm cu un deficit destul de mare de  
umiditate în sol şi nu ştiu cum va fi la 
toamnă, cum va debuta anul agricol la 

1 septembrie. A mai rămas să ne uităm către cer şi 
să ne rugăm Divinităţii să facă o minune pentru noi.

Ce mesaj le transmiteţi locuitorilor comunei 
la final de interviu, gândindu-vă la problemele care 
vor veni?

Orice greutate, oricât ar fi de mare, doar 
împreună o putem depăşi, ajutându-ne şi înţelegându-
ne reciproc. Şi în felul acesta trecem şi peste seceta 
mare şi neajunsuri, încât să ne bucurăm de tot ceea 
ce vom realiza împreună.

Doamne ajută! Vă dorim noroc, spor a lucru 
şi să auzim de bine!

Mulţumim şi noi cu drag pentru interesul 
acordat comunităţii noastre şi vă urăm tuturor toate 
cele bune!

Interviu realizat de Diana MIHAI

Ada MAXIM
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PECIU NOU
a Peciu Nou datina e pusă la loc de cinste.  Am rămas profund impresionată de modul cum 
prăznuiesc locuitorii comunei Sfânta Sărbătoare a Adormirii Maicii Domnului, de tradiția 

păstrată vie în viețile și sufletele lor și solemnitatea cu care au îmbrăcat această sărbătoare.

Peciu Nou a îmbrăcat straie de sărbătoare
Timiș

„Am încercat să punem la punct chiar și cele mai 
mici detalii.”

Gabriel Drăgan, primar Peciu Nou
La prima sa rugă în calitate de primar al co-

munei, domnul Gabriel Drăgan, cu mari emoții și 
eforturi considerabile a reușit să organizeze una din-
tre cele mai frumoase rugi bănățene. După cum dom-
nia sa ne-a relatat, „organizarea a fost riguroasă, dar 
nu lipsită de trudă. Am încercat să punem la punct  
chiar și cele mai mici detalii pentru ca totul să decurgă 
conform tradiției, într-o atmosferă de sărbătoare, cu 
momente solemne la vecernie, cu muzică, cu dans și 
spectacol, așa cum se cuvine să întâmpinăm această 
mare sărbătoare a creștinilor.”

Așa cum este lăsat din strămoși, credincioșii 
s-au adunat mai întâi la Biserica Ortodoxă din 
comună, unde s-a oficiat Vecernia. Preacucernicul 
Părinte Tiberiu Mihai Benescu, preot paroh, a avut ca 
invitați nu mai puțin de opt preoți români și sârbi din 
localitățile Diniaș, Sânmartinu Sârbesc, Rudna, Gelu, 
Bucovăț, Giulvăz și Utvin. Au celebrat împreună 
oficiul divin și au înălțat rugăciuni de mulțumire 
Maicii Domnului, moment cu o încărcătură spirituală 
deosebită pentru credincioșii ortodocși.

Conform tradiției, după Sfânta Slujbă, preoții 
împreună cu primarul și nașii rugii au rupt colacul, 
simbol al sacrului, reprezentare a bucuriei, a rod-
niciei, a fertilităţii și a jerfei, și l-au împărțit cu toți 
cei prezenți. S-a împărțit colivă, s-au servit prăjituri, 
toate datorită nașilor rugii, doamna Ramona și domnul 
Carol Racz, care au oferit, așa cum e tradiția, câteva 
gustări tuturor celor care au fost prezenți. Mai apoi,  
întreg alaiul, însoțit de muzică, s-a pornit spre scena 
comunei pentru a începe petrecerea. Aici, domnul pri-
mar a ținut o scurtă cuvântare și a purces tradiționala 
horă care a marcat și începutul sărbătoririi laice a 
hramului, cu muzică, dans și voie bună.

L
„Nu pot decât să-l felicit pe domnul primar”

Alina Solomon, localnică
Tot în deschidere au încântat privirile spectato-

rilor ansamblurile folclorice „Datina” din Peciu Nou, 
„Kud Sveti Nikola” din Diniaș și „Kruna” din Sânmar-
tinu Sârbesc cu un program artistic de dans autentic. 
Am văzut tineri dedicați muzicii și tradiției, am simțit 
energia și bucuria pe care le-au  transmis prin dansul 
și talentul lor. Au rămas să întrețină atmosfera și să 
bucure sufletele celor prezenți interpreții de muzică 
populară Mariana Șușca și Adi Bihoi, împreună cu 
formația formată din Marcel Dumbravă, Ioța Maxim 
și Ovidiu Burcă. Au dansat cu mic, cu mare până spre 
dimineață și s-au bucurat în primul rând unii de alții,  
fiindcă rar au ocazia de a se aduna și a petrece laolaltă, 
toți locuitorii.

Marea surpriză a venit la miezul nopții, când 
jocul de artificii a îmbrăcat cerul cu lumini colorate 
spre deliciul spectatorilor.  Alina Solomon, localnică,  
a rămas plăcut impresionată: „Este foarte bine orga-
nizat totul și este frumos. Nu pot decât să îl felicit 
pe domnul primar pentru munca depusă. Cred că este 
una dintre cele mai reușite rugi ale comunei.” Dragă 
Alina, la fel spunem și noi. De asemenea, domnul 
primar le transmite tuturor cetățenilor cele mai bune 
gânduri, subliniind: „Doresc să le mulțumesc pentru 
participare și pentru susținere. Sper că s-au bucurat de 
această sărbătoare. Și nu în ultimul rând, le urez La 
mulți ani și toate cele bune celor care poartă numele 
Maria sau derivate ale acestuia.”

Am plecat de la această sărbătoare a credinței 
ortodoxe bănățene, purtând în suflet îndemnul Prea-
cucernicului Părinte Tiberiu, un om deosebit, cu 
chipul blând și mintea ageră, „să înălțăm rugăciuni 
pentru Maica Domnului, Maica noastră, a creștinilor, 
care e de-a pururi ocrotitoare și înainte rugătoare lui 
Dumnezeu.”

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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BAIA
 „Primăria și Consiliul Local Baia urează 

celor care poartă numele de Maria, Marian și 
derivatele acestora sănătate, împliniri și să-și 

ducă numele mai departe!”
Mugurel Laurențiu MARȘAVELA - Primar al comunei Baia

C

Dezvoltarea economică, prioritate zero 
pentru administrația locală din Baia
A

C

Tulcea

omuna Baia este situată în sud estul judeţului 
Tulcea, fiind învecinată la nord cu teritoriul ad-

ministrativ al comunei Stejaru, la sud vest de comuna 
Beidaud, la est de comuna Ceamurlia de Jos şi la sud de 
judeţul Constanţa. Localitatea este străbătută pe direcţia 
nord - sud de D.N.22 (E87) Tulcea – Constanţa şi pe 
direcţia nord - est de calea ferată Tulcea - Constanţa. 
Baia este amplasată la o distanţă de 57 km până la Tul-
cea, municipiul reşedinţă de judeţ, şi respectiv 20 km 
până la cel mai apropiat centru urban – Babadag. Sa-
tele componente ale comunei sunt: Baia – reşedinţa de 
comună, Camena – amplasat la o distanţă de 19 km de sa- 
tul Baia, Caugagia – situat la o distanţă de şase kilo-
metri, Ceamurlia de Sus – la 12 km distanţă de Baia şi 
Panduru – situat la cinci kilometri de reşedinţa de comu-
nă. Suprafaţa administrativă a comunei Baia este de 
19829,90 ha, din care suprafaţa de intravilan este de apro- 
ximativ 760 ha, fiind compusă din: 305,72 ha în satul 
Baia, 195,66 ha în satul Ceamurlia de Sus, 79,859 ha în 
satul Camena, 46,69 ha în satul Caugagia şi 130,955 ha 
în satul Panduru. Populaţia comunei este de 4674 locu-
itori, dintre care 3860 sunt locuitori peste 18 ani. 

Ada MAXIM

u ocazia Sfintei sărbători Adormirea Maicii 
Domnului, celebrată în 15 august, primarul 

Mugurel Laurenţiu Marşavela transmite, prin inter-
mediul jurnalului nostru, tuturor celor 
care îşi sărbătoresc onomastica gându-
rile şi urările sale de bine: „Primăria și 
Consiliul local Baia urează tuturor lo-
cuitorilor comunei care poartă numele 
de Maria, Marian şi derivatele acestora 
sănătate, împliniri și să-și ducă numele 
mai departe cu cinste. La mulţi ani!”

Aproximativ 2,2 milioane de 
români își serbează onomastica de sărbătoarea Sfintei 
Maria, aproximativ 1,8 milioane dintre aceștia fiind 
femei. Dintre femeile care își serbează onomastica 
– aproximativ 1.400.000 se numesc Maria, aproxi-

mativ 270.000, Mariana, și în jur de 51.000 poartă 
numele de Marinela. Popular, Adormirea Maicii 
Domnului este considerată ziua care desparte lunile 

călduroase de cele reci. Tot în această 
zi este sărbătorită Ziua Marinei, Mai-
ca Domnului fiind ocrotitoarea mari- 
narilor. 

La malul mării, dar şi în oraşele 
dunărene sunt organizate ample serbări. 
Această zi a fost declarată sărbătoare 
naţională. Nume care se sărbătoresc 
de Sf. Maria: Maria (vine din ebraica 

si înseamnă: cea iubită, cea îndrăgită), Mari, Meri, 
Mărioara, Măriuța, Marița, Mara, Mariana, Marile-
na, Marina, Marinela, Marița, Marusia, Mariuca, 
Maricica, Mia, Mioara, Marian, Marin.

pune în practică un proiect care se referă 
la strategie și scenarii de dezvoltare 

economică și demografică a teritoriului comu-
nei Baia este un eveniment major în activitatea și 
viața comunei, consideră reprezentanţii Primăriei 
Baia. „Misiunea noastră, a administraţiei publice 
locale, este de a asigura locuitorilor Comunei Baia 
servicii publice eficiente şi de calitate, în condiţii 
de reală transparenţă şi cu implicarea cetăţenilor 
în luarea deciziilor. Dezvoltarea durabilă, aşa cum 
a fost definită la Conferinţa Mondială pentru Me-
diu şi Dezvoltare de la Rio de Janeiro din 1992, 
este dezvoltarea care asigură cerinţele generaţiei 
prezente, fără a compromite şansele generaţiilor 
viitoare de a-şi satisface propriile necesităţi. Imple-
mentând împreună strategia de dezvoltare durabilă 
vom da cetăţenilor acestei comune posibilitatea 
de a-şi aduce contribuţia la creşterea gradului de 
bunăstare, de a se implica în deciziile majore şi 
de a fi actori activi în parcursul dinamic al vieţii 

comunei noastre. Stă 
în puterea noastră, a 
tuturor, să realizăm 
acest lucru!”, a punc-
tat viceprimarul Nico-
lae Ianuş.

Baia, pentru oaspeții noștri!
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JEBEL
RUGA JEBELEANĂ

Timiș

Jebelenii s-au adunat cu mic, cu mare, în zi de 
sărbătoare să prăznuiască hramul Bisericii 

Ortodoxe din localitate. Ruga sau nedeea este cea 
mai mare sărbătoare religioasă și familială a satu-
lui bănățean, nemaiîntâlnită în alte zone istorice ale 
României. Nu se știe exact când a luat ființă acest 
praznic, dar avem documente din secolul al XVIII-
lea care menționează celebrarea hramului bisericesc 
la români și sârbi, uniți atunci sub aceeași cupolă 
confesională. Ruga jebeleană, consacrată în regiune 
ca una de mare fast, păstrează specificul bănățean 
neîntinat de colbul istoriei și respectă cu sfințenie 
ceremonialul strămoșesc. 

Despre rugă cu domnul primar Sabin Bociu
Domnul primar Sabin Bociu s-a îngrijit, nu 

cu puține eforturi, ca și în acest an ruga să se ridice 
la înălțimea așteptărilor, 
să aducă prospețime și 
muzică de calitate. Așa 
cum domnia sa ne-a spus, 
„ruga bănățeană, ruga din 
Jebel de Sfântul Ilie e o 
tradiție a noastră seculară. 
Noi am încercat în toți 
acești ani să păstrăm 
această tradiție. Am încercat întotdeauna cu ocazia 
acestui eveniment să aducem în localitate soliști de 
muzică populară de prim rang pentru ca oamenii să 
se simtă bine. Întotdeauna cu această ocazie  copiii 
de la școala noastră prezintă un mic spectacol artis-
tic, ceea ce ne umple de mândrie  pentru că atât timp 
cât se menține această tradiție, atât timp cât înde-
osebi tinerii nu-și uită rădăcinile e semn că mergem 
într-o direcție bună. De aceea, organizăm cu drag 
această sărbătoare și îi încurajăm pe micuții noștri 
să meargă mai departe cu datina strămoșească. Chiar 
recent, am achiziționat pentru copii 40 de costume 
populare, printr-un proiect cu finanțare europeană, 
foarte frumoase, specifice Banatului de munte și pe 
care le-au purtat pentru prima dată anul acesta.”

Tradiții jebelene
 Pentru că este mai presus de toate o sărbătoare 

religioasă, jebelenii avându-l ca patron spiritual pe 
Sfântul Ilie Tesviteanul, cel pe care l-au prăznuit 
în 21 iulie, credincioșii s-au adunat mai întâi la 
biserică pentru a înălța rugăciuni de mulțumire Bu-
nului Dumnezeu și protectorului lor. După slujbă 
au purces la tradiționala horă în curtea bisericii în 
frunte cu Preacucernicul părinte Groza, urmând ca 
împreună, credincioșii să se îndrepte spre Căminul 
Cultural, unde micuții claselor I-VIII, coordonați 

de domnișoara învățătoare Stoica Crina și tatăl ei 
Stoica Dănuț, au susținut un program artistic. Au în-
ceput spectacolul cu mari emoții elevele Simionas 
Daniela și Groza Cristina, care au interpretat câteva 
cântece populare din Banatul de pustă. Cei 22 de  
copii care formează ansamblul de dans al comunei 
au ales în anul acesta un dans caracteristic Banatului 
de munte, dat fiind specificul noilor costume popu-
lare pe care le-au primit.

Mari interpreți pe scena Jebelului
Tot micuții au început jocul, așa cum numesc 

jebelenii petrecerea dată în fiecare an de Sfântul 
Ilie. Doamna Simona Nicolae și domnul Petrică Mi-
ulescu Irimică au încălzit sufletele pătimașilor până 
dimineața, cu cântece de joc și brâuri bănățene.  „În 
primul rând vreau să spun că am venit cu mare drag 
aici și am făcut o excepție de dragul jebelenilor și 
pentru domnul primar, un om deosebit, pentru că 
de Sfântul Ilie se sărbătorește ruga și în satul meu 
natal Pârvova, Caraș-Severin și este primul an în 
care am ales să merg altundeva. Am rămas profund 
impresionat de faptul că se mai țin obiceiurile și în 
Banatul de pustă. Am văzut foarte multă lume la 
Jebel. Cred că vin din toate părțile. Mă bucur că am 
avut ocazia să cânt aici și nu în ultimul rând le urez 
un călduros La mulți ani! celor care poartă numele 
de Ilie.” Acestea sunt cuvintele marelui intrepret 
Petrică Miulescu Irimică, nume care a onorat comu-
nitatea jebeleană și care a dat culoare praznicului 
de Sfântul Ilie. De asemenea, cu bunăvoința dom-
nului primar, pentru copii a fost amenajat un parc 
de distracții, cu totul și cu totul special, cu tobogane 
imense și dife-rite carusele, un adevărat rai al lor.

Petrecerea a continuat târziu în noapte, iar 
a doua zi, neobosiți, jebelenii au luat-o de la capăt 
împreună cu interpreții Simona Nicolae și Petrică 
Miulescu Irimică, păstrând tradiția strămoșească și 
sufletul petrecerilor bănățene.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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CUMPANA

Mariana Gâju, realeasă prim-vicepreședinte a 
Asociației Comunelor din România

„Misiunea noastră este de a asigura un management 
performant, corect și echilibrat”

Mariana GÂJU - Primar al comunei Cumpăna

)

M

Constanța

F

embrii Asociaţiei Comunelor din România 
(ACoR) s-au aflat, la mijlocul lunii iulie, în 

staţiunea Mamaia, pentru a participa la o sesiune extra-
ordinară. Întâlnirea a vizat reorganizarea organelor de 
conducere ale ACoR pentru mandatul 2016-2020, având 
în vedere importanţa prezentării problemelor cu care se 
confruntă comunele din România ca urmare a unor sincope 
în procesul de descentralizare, precum şi a unei accentu-
ate diminuări a capacităţii administrative a autorităţilor 
administraţiei publice locale. În acest context, a fost realeasă 
structura de conducere a ACoR pentru următorii patru ani, 
cei prezenţi fiind de acord ca Emil Drăghici să continue 
mandatul de preşedinte, Mariana Gâju a fost realeasă prim-
vicepreşedinte, iar Sergiu Ţâră va deţine funcţia de sec-
retar executiv. În plenul adunării generale, Mariana Gâju, 
care este şi liderul filialei judeţene ACoR Constanţa şi pri-
mar al comunei Cumpăna, a solicitat în regim de urgenţă 
deblocarea procedurilor de accesare a fondurilor europene, 
precum şi lansarea „Ghidurilor Solicitanţilor” pentru toate 
domeniile de intervenţii şi Axele Prioritare ale Progra-
melor de Dezvoltare Regionale, Locale şi Rurale, având 
în vedere faptul că deja s-au scurs trei ani din exerciţiul 
financiar 2014-2020, iar unităţile administrativ-teritoriale 
au fost puse în imposibilitatea de a depune proiectele. 

Ada MAXIM

iecare loc de pe pământ are o poveste a lui, 
dar trebuie să tragi bine cu urechea ca s-o 

auzi și trebuie și un gram de iubire ca să o înțelegi, 
spunea Nicolae Iorga. Comuna Cumpăna are 
povestea ei, fiind inclusă şi recunoscută 
pe plan internaţional prin apartenenţa la 
diferite asociaţii şi instituţii naţionale şi 
internaţionale, legături stabilite în timp 
datorită interesului demonstrat atât de 
cetăţenii comunei, cât mai ales de preo-
cuparea în organizarea şi dezvoltarea 
comunei de către Administraţia Publică 
Locală pentru respectarea principiului egalităţii de 
şanse pentru oamenii din mediul rural cu cei din 
mediul urban. Prin începerea celui de-al cincilea 
mandat consecutiv de şef al Primăriei Cumpăna, do-
amna Mariana Gâju continuă strategia de dezvoltare 
a comunei. Misiunea noastră este de a asigura un 
management performant, corect și echilibrat din 
punct de vedere al decizilor, pentru a oferi permi-

sele unor dezvoltări durabile și pe termen lung. 
Strategia de dezvoltare a comunei Cumpăna pen-
tru următorii ani cuprinde măsuri pentru crearea 
de noi locuri de muncă și sprijinirea investițiilor, 

dezvoltarea educației și protecției soci-
ale, dezvoltarea infrastructurii utilitare.  
Misiunea care apasă pe umerii noştri nu 
e deloc uşoară, dar, cu multă dăruire, 
vom reuşi să depăşim obstacolele inevi-
tabile pe care le avem şi să ducem la bun 
sfârşit proiectele comunei noastre. Ne 
propunem să fim un reper al eficienţei, al 

coerenţei actului decizional şi al transparenţei ad-
ministrative, să susţinem crearea unei comunităţi ac-
tive şi dinamice, să generăm proiecte de importanţă 
strategică, şi toate acestea să conducă la creşterea 
calităţii vieţii în comuna Cumpăna, spune Mariana 
Gâju. Potrivit acesteia, Comuna Cumpăna este şi 
membră, din anul 2007, a Asociației de Dezvoltare 
Intercomunitară Zona Metropolitană Constanța.

Tur auto caritabil, la 
Cumpăna, pentru elevi silitori

n perioada 7-10 iulie, în comuna Cumpăna 
a avut loc o nouă ediţie a Tourgather, 

un tur auto caritabil, organizat de Asociaţia 
„Împreună pentru o viaţă mai bună” în scopul 
sprijinirii copiilor supradotaţi, o organizaţie 
non-guvernamentală care dezvoltă, susţine şi 
promovează proiecte în domeniul sănătăţii şi 
educaţiei din dragoste pentru oameni. Prin acti-
vitatea pe care o desfăşoară, membrii asociaţiei 
luptă împotriva sărăciei, prin realizarea de pro-
grame pentru dezvoltarea abilităţilor copiilor şi 
tinerilor, având misiunea de a promova proiecte 
umanitare şi de a strânge fonduri pentru spri-
jinirea lor. Cu ocazia celei de a doua ediţii a 
Tourgather, două eleve ale Liceului Tehnologic 
„Nicolae Dumitrescu” din Cumpăna au benefi-
ciat de generozitatea celor care au participat la 
acest tur auto. Andreea Gabriela Amza, elevă în 
clasa a VII-a şi Livia Mădălina Ciocoi, elevă în 
clasa a V-a au fost selectate datorită rezultate-
lor la învăţătură deosebite obţinute în fiecare an 
şcolar, pentru participarea la diferite concursuri 
şi olimpiade şcolare la care au obţinut premii 
frumoase, precum şi pentru implicarea lor în 
diferite acţiuni de voluntariat organizate de li-
ceul la care învaţă.

Î
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Traian STANCU - Vicepreședinte al Consiliului Județean Timiș

a scurt timp după ce conducerea „Micului jurnal al primăriilor”, organ de presă al Aso-
ciației Primăriilor din Banatul Istoric, a hotărât să atribuie partidelor pagina ultimă a jur- 

nalului, interesul conducătorilor de partide a crescut simțitor în relația cu prezentul jurnal. Lu-
cru firesc, dacă ne gândim doar la aria de exprimare a acestei gazete și la accesibilitatea sa la citi- 
tor. Prezentând, în mod cu totul aleatoriu, toate partidele aflate pe eșicherul politic românesc, „Micul 
 jurnal al primăriilor” își motivează în mod onorabil menirea sa în peisajul publicistic românesc.

Timiș

De unde acest succes al ALDE Timiş, dat fi-
ind că la nici doi ani de la înfiinţare, iată, are un 
vicepreşedinte al Consiliului Judeţean Timiş şi chi-
ar primari în judeţ?

Eu nu l-aş numi succes la numărul de voturi. 
Acesta depinde mult de numărul organizaţiilor în 
judeţ. ALDE nu a avut reprezentanţi 
în 30 de administraţii locale din 
Timiş. Prin urmare, ne-a fost greu să 
adunăm voturi. Faptul că ALDE are 
un vice la Consiliul Judeţean Timiş se 
datorează seriozităţii echipei de con-
ducere a ALDE Timiş şi, bineînţeles, 
a echipei de la Bucureşti, care şi-a 
menţinut la finalul alegerilor alianţele 
şi colaborările. Aşa s-a ajuns într-
o relaţie care deja exista cu PSD. Eu am şi o mare 
experienţă de consilier judeţean pe o perioadă de trei 
mandate. Acest lucru mă ajută foarte mult în noua 
funcţie de execuţie. Vreau să mai spun că Popescu 
Tăriceanu, preşedintele ALDE, este un mare om 
politic şi nu mai vorbesc de activitatea lui de mare 
succes de prim-ministru, când România a dus-o fo-
arte bine, iar nivelul de trai era ridicat. Unii îl critică, 
alţii îl lăudă. Românul vrea să o ducă bine. Gata, s-a 
terminat cu voluntarismul şi amatorismul!

Aţi fost consilier judeţean trei mandate şi în 
acest timp aţi coordonat proiecte de 42 milioane de 
euro. Acum sunteţi vice la CJT. Ce credeţi că ar tre-
bui făcut în scurt timp în interesul judeţului?

Vreau să vă spun că executivul CJT nu face  
proiecte. Aici avem servicii şi direcţii care se ocupă  
cu asta, avem specialişti. Noi trebuie să venim cu 
ideea, cu fişa de proiect. Aici mai avem probleme.  
Domnul preşedinte Sorin Grindeanu a venit cu o 
schimbare de organigramă pe care o analizăm. Vrem 
să reducem birocraţia din CJT. Apar probleme în 
derularea contractelor şi a proiectelor. Trebuie să fa-
cem astfel încât ca aceste probleme să dispară, pen-
tru ca mecanismul să funcţioneze mai bine. Să avem 

proiecte mai multe, să le urmărim clar termenul de 
execuţie.

De ce trebuie redusă birocraţia din CJT?
Birocraţia este mare peste tot în administraţie. 

Aşa funcţionează statul. Din păcate, acum, s-a accen-
tuat problema şi din cauza acestor acţiuni ale DNA. 

Mulţi dintre conducătorii de instituţii 
nu mai vor să semneze acte. Le este 
frică astfel că ajung să dea cu subsem-
natul.  Birocraţia mare este şi o pierdere 
de timp, care poate duce şi la pierderea 
finanţării unor proiecte. Vrem să fim 
mai activi şi mai operativi aici, la CJT.

Care este primul lucru pe care 
îl faceţi la nivelul judeţului Timiş, ca 
vicepreședinte al CJT?

Vreau ca şi CJT să devină membru în fiecare 
Grup de Acţiune Locală (GAL) din comune. Am să 
îi convoc pe primari să discutăm să văd dacă şi ei vor 
această asociere. E un proiect pe care vreau să îl pun 
în mişcare. Acum se află în analiză. Mi-aş dori ca în 
GAL-uri să fie proiecte comune de care să benefi- 
cieze localităţile. Mi-aş dori ca şi CJT să poată cofinan- 
ţa proiectele acestor grupuri. Voi analiza şi cu prima-
rii această problemă şi vom decide ce vom face.

De ce credeţi că este nevoie de această aso-
ciere între GAL-uri şi CJT?

Pe vremuri erau promotorii locali la nivelul pri- 
măriilor din Timiş, care erau creaţia CJT. Acum aceş- 
tia s-au diluat. Unii nu mai aveau pregătire în cur-
suri speciale, alţii au plecat la firme private. Au cam 
dispărut. Atunci apare această nouă formă ca primă- 
riile să se asocieze în GAL-uri. Acestea au devenit o  
necesitate, deşi la început au fost privite cu suspiciune. 
     Cum apreciază vicepreședintele Consiliului 
Județean Timiş înființarea Asociației Primăriilor 
din Banatul Istoric?

Prevăd Asociației Primăriilor din Banatul Is-
toric un viitor frumos, pe măsura denumirii sale.

Dialog consemnat de Gheorghe MIRON
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